استمارة مستخلص رسالة الماجستير في جامعة البصرة

اسم الطالب: مصطفى عبدالله محمد اسم المشرف: أ.د. نبيل جعفر عبدالرضا الشهادة: ماحستبر اسم الكلية: كلية الادارة والاقتصاد اسم القسم: قسم الاقتصاد التخصص: اقتصاد

عنوان الرسالة:

التأثيرات السلبية للنفط والغاز في العراق للمدة (٢٠٠٣ - ٢٠١٣)

ملخص الرسالة

حاول هذا البحث تناول أحد آهم المشكلات التي يعاني منها الاقتصاد العراقي وهي الكيفية التي يمارس فيها القطاع النفطي والعوائد النفطية التأثير السلبي في الجوانب الاقتصادية والاجتماعية للاقتصاد والمجتمع العراقي . كما تناول البحث التأثيرات النفطية المحتملة في العراق من خلال التركيز على الكلف النفطية للشركات الاجنبية العاملة ضمن جولات التراخيص ، فضلاً عن التأثيرات السلبية للنفط في ضوء أستراتيجية الطاقة الوطنية . ولذلك تم تحديد هدف البحث وهو تبيان دور النفط والغاز والعوائد النفطية في تدهور مؤشرات الاقتصاد العراقي وتعمق الصفة الربعيه فيه من خلال أعتماده الكبير على العائدات النفطية ومحاولة تقديم البديل له لمعالجة المشاكل التي يعاني منها الاقتصاد العراقي ، فضلاً عن تطوير القطاع النفطي والصناعات الاخرى المرتبطة به .

وتوصل البحث الى عدد من النتائج التي دعمت فرضية البحث وقادت للتوصل الى مجموعة من الاستنتاجات والتوصيات المرتبطة بموضوع البحث .

College: Administration and Economic Name of student: Mustafa Abdullah Mohammed Dept: Department of Economics Name of supervisor: PROf. Dr.Nabeel Jaffr Abdulridha

Certificate : Economy Specialization : Master

Tite of Thesis:

The Negative Effects of Oil and Gas in Iraq During (2003 – 2013)

Adstract of Thesis

This research Tried to deal with one of the most important problems that the Iraqi Economy is suffering from .And these are represented by the negative influence of Oil industry and oil revenues upon the economical and social aspects of Iraqi economy and Iraqi society. Also the research dealt with the potential Oil effects In Iraq through Concentration on the Oil Cost of the foreign Companies acting within the licensing rounds. As well as the negative effect of Oil through strategic National Power. There for, the aim of the research was determined which is an illustration of the role both of oil and gas and oil revenues in the deterioration of the indications of the Iraqi economy. And the Majority incomes depending on Oil revenues and on attempt to replace It with the alternative to Cure the Problems that Iraqi economy is Suffering from as Well as developing the oil sector and the related industries of this sector.

The research came up with a number of results that are supporting the theory of the research and led to many conclusions and recommendation relevant to the Subject of the research.